
گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

چهارشنبه 30آبان 1403 

شماره  4284

FARHIKHTEGANDAILY.COM

FARHIKHTEGANONLINE

۴

گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

چهارشنبه 30آبان 1403 

شماره  4284

FARHIKHTEGANDAILY.COM

FARHIKHTEGANONLINE

۵

حـــدود 40 نفـــر از نخبـــگان کشـــور 28 آبان مـــاه در نشســـتی مهمـــان 
غلامحســـین محســـنی اژه ای، رئیـــس قـــوه قضائیـــه بودنـــد. نشســـتی 
کـــه در ادامـــه دیدار هـــای تخصصـــی قاضی القضـــات و بـــا هـــدف 
رســـیدگی ویـــژه بـــه امـــور قضایـــی و حقوقـــی اســـتان تهـــران برگـــزار شـــد و 
در ایـــن دیـــدار چندســـاعته، نخبـــگان برخـــی از مســـائل مبتلابـــه مربـــوط 
بـــه ایـــن دســـتگاه قضایـــی کشـــور را مطـــرح کردنـــد. بحـــث عـــدم تأمیـــن 
ی ایـــن دســـتگاه در حـــوزه  ، نحـــوه اثرگـــذار نیـــروی انســـانی مـــورد نیـــاز
... را  ــی و ــد مالـ ــا مفاسـ ــارزه بـ ــوه مبـ ــی، نحـ ــوش مصنوعـ ــی هـ حکمرانـ
بایـــد جـــزء مســـائلی دانســـت کـــه از ســـوی نخبـــگان حاضـــر در ایـــن 
نشســـت مطـــرح شـــده بـــود. غلامحســـین محســـنی اژه ای هـــم در ایـــن 
ـــوان  ـــه راهـــکار در ایده هـــای نخبگانـــی اشـــاره و عن ـــزوم ارائ ـــه ل ـــدار ب دی
ــا مقوله هایـــی مواجـــه   بـ

ً
ــا کمیتـــی، بعضـ ــا در موضوعـــات حا ــرد: »مـ کـ

ــه  ــات همـ  مراعـ
ً
ــا ــویه اند و ایضـ ــد سـ ــا چنـ ــویه و یـ ــه دوسـ ــویم کـ می شـ

ی اســـت. از ســـویی هـــم ضـــرورت تلفیـــق تجربـــه بـــا  جوانـــب آن هـــا ضـــرور
، یـــک اصـــل غیرقابـــل انـــکار  نخبگـــی و جوانـــی در نظـــام مدیریتـــی کشـــور
اســـت.« نکتـــه قابـــل توجـــه در صحبت هـــای قاضی القضـــات، لـــزوم 
ـــدات در مقابـــل حـــوزه هـــوش مصنوعـــی اســـت.  ـــر و تمهی اتخـــاذ تدابی
ـــور  ـــی کش ـــه نخبگان ـــئول؛ جامع ـــام مس ـــن مق ـــه ای ـــه گفت ـــه ب ـــی ک موضوع
ـــا  ـــند ت ـــته باش ـــکار داش ـــق و راه ـــه طری ـــز ارائ ـــوزه نی ـــن ح ـــد در ای می توانن
تجـــارب مدیـــران قدیمـــی بـــا نخبگـــی جوانـــان آمیختـــه و ممـــزوج شـــود. 
عالی تریـــن شـــخص دســـتگاه قضایـــی کشـــور همچنیـــن صیانـــت از فـــرد 
فـــرد اعضـــای جامعـــه به ویـــژه نخبـــگان را یـــک اصـــل اساســـی معرفـــی و 

عنـــوان کـــرد: »برخـــی مناصـــب و موقعیت هـــا بـــه ســـبب اقتضائاتـــی کـــه 
دارنـــد، بیشـــتر در کمیـــن دام هـــای شـــیاطین و وسوســـه ها و لغزش هاینـــد؛ 
افـــراد نخبـــه ای بودنـــد کـــه چهـــره شـــدند و در حوزه هـــای مختلـــف 
تی مواجـــه شـــدند؛ فلـــذا  انجـــام وظیفـــه کردنـــد، امـــا بعد هـــا بـــا مشـــکلا
ویکرد هـــای صیانتـــی نیـــز در قبـــال نخبـــگان، امـــری بســـیار  اتخـــاذ ر

ـــی اســـت.«  مهـــم و حیات
ی و برخـــی  بـــاره محدودیت هایـــی کـــه در قبـــال فضـــای مجـــاز اژه ای در
ــات  ــا تصمیمـ ــز ۱40۱ و یـ ــع پاییـ ــطه وقایـ ــا به واسـ ــن فضـ ــکو های ایـ سـ
ــز  ی نیـ ــادر ــوارد نـ ــه و در مـ ــروه تعییـــن مصادیـــق محتـــوای مجرمانـ کارگـ
ـــز گفـــت: »درخصـــوص ایـــن  به واســـطه آرای قضایـــی، ایجـــاد شـــده نی
ــر آن اســـت  ــر بـ ، ناظـ ــر ــود دارد؛ یـــک نظـ ــر وجـ ــه نظـ ــا سـ محدودیت هـ
ـــه بایـــد  کـــه ایـــن محدودیت هـــا به طـــور کامـــل رفـــع شـــوند؛ در ایـــن زمین
کمیـــت خـــود را  ایـــن ســـؤال را مطـــرح کـــرد کـــه آیـــا ســـایر کشـــور ها حا
ی مخـــدوش می کننـــد؟ امـــا نظـــر دیگـــر بـــر ایـــن  در قبـــال فضـــای مجـــاز
 بـــر بســـتر و ظرفیـــت 

ً
قائـــل اســـت کـــه محدودیت هـــا بیشـــتر شـــود و صرفـــا

 نظـــر ســـوم ناظـــر بـــر روش 
ً
شـــبکه های بومـــی حرکـــت کنیـــم؛ و نهایتـــا

بینابینـــی اســـت و قائـــل بـــه ایـــن اســـت کـــه آن دســـته از ســـکو هایی کـــه 
حائـــز منافـــع بیشـــتر و مضـــار کمتـــر اســـت، رفـــع محدودیـــت شـــوند و 
ـــاخت های  یرس ـــد و ز ـــعه یابن ـــا و توس ـــی ارتق ـــکو های داخل ـــان س همزم

ـــل شـــوند.« ایـــن حـــوزه تکمی
مســـئله مهـــم در اینگونـــه دیدار هـــا را بایـــد طـــرح بـــدون واســـطه 
موضوعـــات مهـــم از ســـوی جامعـــه نخبگانـــی بـــه مقامـــات دانســـت؛ 
ویه هـــا همـــوار  اتفاقـــی کـــه می توانـــد زمینـــه را بـــرای اصـــلاح برخـــی از ر
کنـــد. در ادامـــه  صحبت هـــای  7 نفـــر از نخبـــگان حاضـــر در ایـــن 

ــت.  ــده اسـ ــت آورده شـ نشسـ

تقویـــت تعامـــلات علمی در حـــوزه بین الملل مقدمه کســـب مرجعیت 
علمی به عنوان یکی از سیاســـت های کلی علم و فناوری کشـــور اســـت 
و از آنجایی که دانشگاه های کشور در حال رشد و توسعه اند، بنابراین 
اهمیت این موضوع دو چندان می شـــود. دانشـــگاه آزاد هم در این حوزه 
تـــلاش دارد و همکاری هـــای مشـــترک بـــا دانشـــگا ه های دنیـــا را یکی از 
ســـرفصل های بین المللـــی شـــدن و تقویـــت تعاملات علمی قـــرار داده 
اســـت. در این میان کشـــور عراق یکی از کشور هایی است که دانشگاه 
یرا قدمت تاریخ  آزاد تلاش کرده تا ارتباطات خود را با آن گسترش دهد ز
، به سال های دور و دراز برمی گردد. دکتر طهرانچی  مشترک این دو کشور
معتقد است باید آمد و شد دانشگاهیان بیشتر باشد تا بتوان یک بنیاد 
علمی ساخت که دستگیر خوبی برای دولت ها باشد. بر همین اساس 
مدتی می شـــود که دانشـــگاه آزاد تلاش دارد تا این ارتباط را مســـتحکم 
کند که واحد عراق نیز در همین راســـتا تأســـیس شـــد. به تازگی نیز یک 
همایش با عنوان »ارتباطات فلسفی بین ایران و عراق، میراث گذشته و 
افق های پیش رو« در این واحد دانشگاهی برگزار شد که رایزن فرهنگی 
جمهوری اسلامی ایران در عراق و سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
طرف های برگزار کننده این همایش بودند. مؤسســـه بیت الحکمه یکی 
دیگر از برگزار کنندگان این همایش بود که مهم ترین مؤسســـه پژوهشـــی 

علوم انسانی این کشور محسوب می شود. 
مؤسســـه بین الحکمـــه را می تـــوان مهم تریـــن و بزرگ ترین مرکز پژوهشـــی 
عـــراق بـــه شـــمار آورد که از لحاظ سلســـله مراتب ســـازمانی وابســـته به 
نهاد نخســـت وزیری عراق اســـت. این مؤسســـه به مطالعه و پژوهش در 
زمینه های اجتماعی، سیاســـی، اقتصادی، تاریخی و... عراق می پردازد 
و ترویـــج گفت وگـــو میان فرهنگ ها و ادیان به ویژه فرهنگ صلح، ترویج 
ارزش های تسامح دینی و همزیستی بین افراد و گروه ها، رصد و پیگیری 
پیشـــرفت های علمی و سیاســـی و اقتصادی و تأثیرات آتی آن بر عراق و 
جهان عرب مهم ترین هدفی است که در این مؤسسه پیگیری می شود. 
بنابراین حضور این مؤسســـه در همایش »ارتباطات فلســـفی بین ایران و 
عـــراق، میراث گذشـــته و افق های پیـــش رو« را می توان فرصت مغتنمی 
برای گسترش ارتباطات در حوزه علوم انسانی بین این دو کشور دانست. 
این همایش روز دوشنبه )29 آبان ماه( با حضور شخصیت های برجسته 
فلسفی ایرانی و عراقی برگزار شد که محمدهادی همایون، معاون علوم 
انسانی و هنر دانشگاه آزاد و سیدرحمان مرتضوی، رئیس دانشگاه آزاد 
واحد عراق به نمایندگی از دانشگاه آزاد اسلامی در آن حضور داشتند. 
در ایـــن گزارش در گفت و گو با ســـیدرحمان مرتضوی، رئیس دانشـــگاه 
آزاد واحد عراق به جزئیات و چرایی برگزاری این همایش پرداخته ایم. 

توسعه ارتباط حوزه علوم انسانی دانشگاه آزاد و کشور عراق
ی این همایش، توســـعه ارتباط  بـــه گفتـــه مرتضوی، مهم ترین هـــدف از برگزار
حوزه علوم انسانی دانشگاه آزاد و حوزه علوم انسانی کشور عراق بود. مرتضوی 
توضیح داد: »همانطور که از نام این همایش مشخص است، ما یک میراث 
یم که در مباحث علوم انسانی، یعنی چه در حوزه فلسفه و چه  گذشته ای دار
حوزه علوم عقلی به طور عام و چه حوزه نظری، ارتباطات پیشینی بین ایران و 
عراق بوده است، اما توسعه بنیادین این ارتباطات با تعویق مواجه شده بود. 
ی نشست هایی از  ی مغفول مانده بود.« بنابراین به گفته او برگزار یعنی مقدار
این دســـت و در این ســـطح، می تواند زمینه ساز توسعه روابط فرهنگی به طور 

عام و روابط دانشگاهی به طور خاص بین این دو کشور باشد. 

علوم انسانی بنیاد روابط پایدار میان فرهنگ ها 
مرتضوی در این باره توضیح داد: »همانطور که می دانید علوم انســـانی بنیاد 
روابط پایدار میان فرهنگ هاســـت. یعنی وقتی بســـتر مناســـب برای ارتباط 
بیـــن اصحاب علوم انســـانی را فراهم می کنیـــد، این ارتباط، تعامل اقتصادی 
و تعامل فرهنگی و هر نوع تعامل دیگری را بیشتر می کند. از این جهت این 

زیرساخت برای توسعه و تداوم روابط بین دو کشور لازم است.« 
به گفته او کشور عراق در این حوزه برای ایران کشور مهمی محسوب می شود 
یـــرا مرز های مشـــترکی طولانـــی و ارتباطات فرهنگی گســـترده ای بین ایران و  ز
کشور عراق برقرار است. مرتضوی می گوید البته این ارتباطات فقط فرهنگی 
نیست، بلکه ارتباطات سیاسی، اقتصادی و اجتماعی را نیز شامل می شود. 
ی این همایش بستری را برای توسعه زیرساخت های ارتباطی  بنابراین برگزار

بین دو کشور فراهم کرد. 

واحد عراق، بازیگر فعال در حوزه های اجتماعی و دانشگاهی
رئیس دانشگاه آزاد واحد عراق توضیح داد: »این واحد دانشگاهی نیز از بدو 
کنـــون تـــاش کرده با نهاد ها و شـــخصیت های مهم عراقی ارتباط  تأســـیس تا
یگـــر فعال در حوزه هـــای مختلف ازجمله  بگیـــرد و خـــود را به عنـــوان یک باز
ی این همایش  حوزه های اجتماعی و دانشگاهی مطرح کند. بنابراین برگزار
و همایش هایی از این دســـت که در آینده برگزار می شـــود همگی بخشـــی از 

رسالتی است که برای خود در این واحد تعریف کرده ایم.« 
ی  بـــه گفتـــه مرتضـــوی دولت عراق به طـــور کل با سیاســـت های کلی جمهور
اســـامی هم ســـویی دارد و در حال حاضر تعامل مثبتی بین دانشـــگاه آزاد و 
یم از این  کشور عراق وجود دارد؛ او در این باره بیان کرد: »بنابراین ما وظیفه دار
کثر بهره گیری را داشته باشیم تا این ارتباط به جنبه های  فضای موجود حدا
دیگر نیز تســـری پیدا کرده و تقویت شـــود. از آنجایی که دانشـــگاه آزاد عراق 
یک موجودیت حاضری در این کشور است، می تواند پل ارتباطی خوبی برای 
ارتباطات فرهنگی و دانشگاهی باشد. به عبارت بهتر ما می توانیم بخش های 
مختلف دانشـــگاه آزاد و توانمندی ها و ظرفیت های مختلف دانشـــگاه را به 

جهات متناظر آن در عراق وصل کنیم.«

غ التحصیلان دانشگاه آزاد تدوین یک بانک اطلاعاتی از فار
او معتقد اســـت یکی از ظرفیت های مهم دانشـــگاه آزاد، توانمندی های این 
دانشـــگاه در حوزه علوم انســـانی اســـت. بنابراین به گفته او همایشـــی که روز 
دوشنبه در همین راستا برگزار شد بخشی از این استراتژی و راهبرد است که 
این دو سو را به یکدیگر متصل کند. رئیس دانشگاه آزاد واحد عراق در ادامه 
توضیح داد: »ما به دنبال این هستیم که از ظرفیت فارغ التحصیان دانشگاه 
آزاد برای توســـعه روابطمان در تمام زمینه ها اســـتفاده کنیم. عاوه بر ظرفیت 
دانشگاه آزاد، درصددیم تا از ظرفیت سایر نهاد ها نیز برای توسعه روابط خود 
یم که این  یداد ها یـــک جامعه هدف موجودی دار اســـتفاده کنیـــم. در مورد رو
جامعه هدف، فارغ التحصیان دانشگاه آزادند. بنابراین در حال تدوین یک 
بانک اطاعاتی از فارغ التحصیان و شاغان به تحصیل در دانشگاه آزادیم 

یداد ها را برگزار کنیم.«  ی شده به طور خاص رو تا به اصطاح شخصی ساز
مرتضـــوی بـــا ذکـــر مثالی اضافه کرد: »بـــه طور مثال فردی کـــه فارغ التحصیل 
دانشـــگاه آزاد در رشـــته مهندســـی شیمی است، ما با طرف عراقی پیرامون آن 
کره خواهیم شـــد تا بخشـــی از مدعوین ما فارغ التحصیان خودمان  وارد مذا
یـــداد برگزار کنیـــم و برای مدعوین  باشـــند؛ یـــا خودمان به صورت مســـتقل رو
از فارغ التحصیـــان خود دانشـــگاه آزاد نیز اســـتفاده کنیـــم. بنابراین عاوه بر 
اســـتفاده از ظرفیت های پیشـــین و موجود و کاینت های دانشـــگاه آزاد )که 
فارغ التحصیان و شـــاغان به تحصیل در دانشـــگاه آزادند( ســـعی می کنیم 

نهاد های متناظر را نیز درگیر کنیم.« 

پیگیر راه اندازی پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد در عراق هستیم
ی سرای  ی دوره های کوتاه مدت، راه انداز ی یک مرکز مهارتی و برگزار راه انداز
یداد عصر امید مهم ترین  ی رو ی و برگزار ی، تأســـیس پارک علم و فناور نوآور
اتفاقاتـــی اســـت کـــه در دانشـــگاه آزاد واحـــد عـــراق باید منتظر آن ها باشـــیم. 
سیدرحمان مرتضوی، در بخش دیگری از سخنان خود درباره این اقدامات 
گفت: »مجوز مرکز مهارتی و دوره های کوتاه مدت را از سازمان مرکزی دانشگاه 
ی این  کره با طرف عراقی برای راه انداز آزاد اسامی اخذ کردیم و در حال مذا
مرکزیم.« او اضافه کرد: »به واسطه تعریف نظام مسائل عراق و نیازسنجی که 
به صورت میدانی انجام شـــد یک ســـری نیاز ها را شناســـایی کرده و بر مبنای 
آن ها در حال تعریف دوره های کوتاه مدت برای نهاد های متنوع عراقی هستیم. 
ی این دوره های کوتاه مدت را پیگیری  یعنی بخشی را ایجاد کردیم که برگزار
کنیم. برای رســـیدن به این هدف با یک ســـری نهاد های عراقی تفاهم کرده و 
در حال رایزنی ایم و امیدوارم اوایل سال آینده شمسی بتوانیم اولین دوره ها را 

ی این واحد دانشگاهی را نیز  برگزار کنیم.« او با بیان اینکه مجوز سرای نوآور
یافت مجوز پارک علم  اخذ کرده بودیم، توضیح داد: »الان در حال تکمیل در
ی  ی ایم. یعنی از خود وزارت علوم عراق در حال پیگیری برای راه انداز و فناور
ی دانشگاه آزادیم تا به عنوان یک نهاد رسمی بتواند فعالیت  پارک علم و فناور
ی سرای  کند. بنابراین این اتفاق نیز در آینده نزدیک رخ خواهد داد. راه انداز
ی تا پایان امسال انجام می شود.«  ی و اخذ مجوز برای پارک علم و فناور نوآور
یداد عصر امید در این واحد  ی رو رئیس دانشگاه آزاد واحد عراق درباره برگزار
دانشـــگاهی نیـــز توضیـــح داد: »با توافقـــی که با دوســـتان معاونت تحقیقات 
یداد ملی عصر  یم رو ی دانشـــگاه آزاد انجام شـــده است بنا دار ی و نوآور فناور
یداد دارای دو حوزه  ی در واحد عراق برگزار کنیم. این رو امید را در سال جار
ی های  تخصصـــی خواهد بود که احتمـــالاً در حوزه اقتصاد دیجیتال و فناور

رایانه ای و حوزه غذا و فراسودمند هاست.« 
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 پیشنهادهای نخبگان 
 به قاضی القضات 

برای اصلاح حکمرانی

همکاریواحدعراقومهمترینمؤسسهپژوهشیعلومانسانی
اینکشوردریکهمایشفلسفی

دانشگاه آزاد پل تعاملات علمی ایران 
و عراق می شود

سیستم سمپ را توسط نخبگان هوش مصنوعی به روزرسانی کنید

با عرض سام و احترام خدمت ریاست محترم قوه قضائیه و نخبگان و مسئولان 
حاضر در جلسه، ایام شهادت بانوی عالمین، حضرت صدیقه طاهره)س( را 
تسلیت عرض می کنم.  درخصوص توجه مجموعه قوه قضائیه به جذب و 
نگهداشت نخبگان حقوقی برای منصب قضاوت، با عنایت به اتخاذ »رویکرد 
فعالانه و نخبه یابی هدفمند« در جذب و گزینش قضات به عنوان یکی از 
سیاست های تحول آفرین در سند تحول قوه قضائیه مطالبی را عرض خواهم کرد. 
ضمن سپاس از تاش های معاونت منابع انسانی قوه قضائیه،  متأسفانه درخصوص جذب نخبگان حقوقی در منصب 1
قضا تدابیر کافی صورت نمی گیرد و مسلماً نیازمند بازنگری در نحوه جذب 
و نگهداشت آن هاییم. این امر علل مختلفی دارد ازجمله عدم تأمین معیشت 
مناسب قضات که معضل بسیار جدی تلقی می شود و با صِرف تصویب 
آیین نامه هایی همچون آیین نامه گروه های شغلی به سهولت قابل حل نیست 
و بایستی با همکاری مجلس و دولت افزایش حقوق قضات براساس شاخص 
تورم میسر شود. در حال حاضر فارغ التحصیان رشته حقوق دانشگاه های 
برتر با بررسی حق الوکاله های نجومی و یا درآمد بالای مشاوران حقوقی در مقابل 
حقوق مقام قضایی، وکالت و مشاوره حقوقی را ترجیح می دهند؛ مگر نخبه ای 
که به منصب قضا عاقه ویژه ای داشته باشد و یا از منظر مالی تأمین باشد. 
پس از مرحله جذب نخبگان حقوقی، شناسایی قضات  نخبه بعد از سال اول خدمت براساس مؤلفه های علمی و 2
عملی از پیش تعیین شده، قابل تشخیص و ارزیابی است که در مورد قضات 

خانم نخبه نیز صادق است؛ اما این مهم مغفول مانده است. 
پرورش قاضی نخبه براساس سوابق طولانی مدت در منصب  قضا ممکن نیست، درحالی که متأسفانه جهت ارتقای گروه 3
و یا در اختیار قرار دادن پست های سازمانی مؤثر در ستاد، سابقه قضایی 

نقش اساسی را ایفا می کند که محل ایراد است. 
، از منظر عملی نیز  قاضی نخبه عاوه بر دانش علمی به روز دارای امتیاز ویژه ای است. نحوه تعامل قاضی با مراجعان و 4
اقناع آن ها تا حد امکان، نحوه صدور دستور و زمان آن مسلماً به قرار یا رأی معقول 
و موجهی ختم خواهد شد که رضایت مراجعان را به همراه دارد. لذا ارزیابی 
ویژگی های شاخص در جهت ارتقا به صرف بررسی قرار نهایی یا رأی نمی تواند 
محقق شود و نیازمند بررسی دستورات موجود در پرونده ها به ویژه پرونده های 
خاص و مهم هستیم. اما ماحظه می شود که برای ارتقا، توسط نهاد های نظارتی 
ازجمله دادسرای انتظامی قضات صرفاً نمونه قرار یا آرای صادره مطالبه و بررسی 
می شود که محل ایراد است؛ درحالی که بسیاری از مؤلفه های نبوغ و استعداد 

مقام قضایی در دستورهای صادره توسط وی قابل احراز است. 
به روز رسانی سیستم سمپ توسط نخبگان هوش مصنوعی  در راستای اجرایی کردن اهداف سند تحول و تعالی قوه 5
قضائیه بایستی مورد توجه باشد. تشکیل پرونده شخصیت و آزمایشگاه 
عصب جرم شناسی تجربه عینی بنده است که با گروهی از نخبگان علوم 
ژنتیک، مهندسی، پزشکی و علوم آزمایشگاهی با طراحی نرم افزار و نمونه گیری 
پیش رفت و سپس متوقف ماند و قوه قضائیه از محصول آن استفاده نکرد؛ 
درحالی که تحول نیازمند به روز رسانی سیستم مورد استفاده قضات و 

بهره گیری از علوم به روز است و مانع تراشی در این میان موجه نیست. 

دانشگاه علوم قضایی از کارویژه خود فاصله گرفته است

بسم الله الرحمن الرحیم  
عرض سام و ادب و احترام خدمت حضار گرامی و همچنین ریاست محترم 
قوه قضائیه جناب آقای محسنی اژه ای. نکته ای که بنده در این فرصت محدود 
می خواستم عرض کنم درباره نحوه جذب و به کار گیری نخبگان )نیرو های 
متخصص و متدین و انقابی( در دستگاه قضایی است. قوه قضائیه برای 
پیشبرد اهداف خود از جمله کاهش آمار پرونده های قضایی، حل و فصل سریع 
اختافات و به نتیجه رساندن آن ها و پیشگیری از جرایم، راهی جز استفاده از 
ظرفیت نیرو های نخبه و متخصص در امور مربوط به دستگاه قضا از جمله 
رشته های دانشگاهی همچون حقوق، جرم شناسی، جامعه شناسی و مدیریت 
قضایی  را ندارد. همچنین نیرو های متخصص باید در جایگاه صحیح خود در 
دستگاه قضا قرار گیرند. چنانکه بعضاً دیده می شود انتصابات و یا اباغات 
قضایی در دادگاه ها بر اساس تخصص افراد نیست. به عنوان مثال کسی که 
متخصص جرایم اقتصادی است، به دیوان عدالت اداری فرستاده می شود 
و یا کسی که دکتری حقوق عمومی دارد، رئیس دادگاه کیفری می شود و یا با 
تخصص کیفری در دادگاه حقوقی مشغول به کار می شود. این عدم تناسب 
میان تخصص نیرو ها و نیاز دادگاه ها نتیجه ای جز تضییع حقوق عامه و 
اتاف تخصص نیروی انسانی ندارد؛ چنانکه در سالیان اخیر شاهد افزایش 
تقاضای استعفا در میان قضات جوان هستیم که البته دلایل دیگری عاوه 
بر به کارگیری نامتناسب، مانند وضع معیشتی نامطلوب نیز دارد. این نیز به 
این دلیل است که نگرش کیفی در دستگاه قضا جای خود را به نگرش کمّی 
و آمار گرایی داده و قوه قضائیه برای پر کردن خلأ موجود در نیروی انسانی خود 

از معیار های مطلوب فاصله گرفته است. حال، راهکار جذب و به کار گیری 
صحیح نخبگان متخصص علوم انسانی در دستگاه قضا چیست؟ قوه قضائیه 
به واسطه میراث ماندگار شهید بهشتی دارای دانشگاهی تخصصی در زمینه 
حقوق و قضاست. دانشگاه علوم قضایی و خدمات اداری دادگستری بستر 
مطلوبی جهت جذب و تربیت نیروی انسانی جوان، متخصص و انقابی است؛ 
اما چند سالی است که این دانشگاه از کارویژه خود فاصله گرفته و متأسفانه نه 
تنها در سند تحول قوه قضائیه نگاه صحیحی در مورد نحوه جذب و تربیت 
نیروی انسانی مورد نیاز به آن نشده است بلکه حتی به نقش مشورتی این دانشگاه 
در سیاستگذاری های قوه قضائیه، مذکور در سند تحول، کم توجهی می شود. 
محدود کردن مقاطع تحصیلی موجود در دانشگاه به کارشناسی ارشد ناپیوسته 
و قطع جذب بورس تحصیلی )برخاف سیاست های حمایت از رشته های 
پایه مانند بورس دانش( و افزایش ظرفیت غیر بورسیه دانشگاه باعث شده 
است که دیگر این دانشگاه جذابیتی برای نخبگان علوم انسانی و رشته حقوق 
در کشور نداشته باشد. همچنین با طراحی کد رشته جدید و غیر تخصصی 
علوم قضایی )که حتی پایان نامه را هم برای تسریع فرایند جذب در آن حذف 
کرده اند( در کارشناسی ارشد که معجونی از گرایش های اصلی حقوق است، 
عملاً خروجی این دانشگاه برای قوه قضائیه نیروی متخصص قضایی نخواهد 
بود بلکه صرفاً تعداد بالای جذب برای قوه قضائیه با درکی سطحی از همه 
کید اعضای محترم  مسائل حقوقی را فراهم خواهد کرد.  این مطالب مورد تأ
هیئت علمی دانشگاه نیز است که می توانید در فرصتی مناسب تر از نظرات 
آن عزیزان نیز در جهت بهبود وضعیت، استفاده کنید. جذب نخبگان نیازمند 
ایجاد فرصت های مطلوب تحصیلی و شغلی برای آن ها و به کارگیری آن ها 
در جایگاه صحیح است تا احساس کارآمدی در میان کارکنان دستگاه قضا 

علی الخصوص قضات افزایش یابد. 

نظام مسائل قضایی با همکاری نخبگان تدوین شود

یاســـت محترم قوه  حجت الاســـام والمســـلمین محســـنی اژه ای، ر
قضائیـــه، ابتـــدا از فرصتـــی که برای طرح دغدغه ها و پیشـــنهادات 
در اختیار جمعی از نخبگان قرار دادید، صمیمانه تشـــکر می کنم. 
وظیفه ما شناسایی گلوگاه ها و ارائه راهکارهای عملی است. در این 
راستا، قصد دارم به موضوعاتی اشاره کنم که به طور مستقیم می تواند 
بر بهبود عملکرد قوه قضائیه و افزایش اعتماد عمومی تأثیر بگذارد.

حمایت از نخبگان و استفاده  از ظرفیت های آنان در نظام قضایی1
رهبر معظم انقاب در بیانات متعدد، به ویژه در دیدار با نخبگان، 
کید داشته اند. همچنین  بر اهمیت بهره گیری از استعدادهای برتر تأ
، از جمله سیاست های کلی نظام و سند  در اسناد بالادستی کشور
چشم انداز ۲۰ ساله، وظایفی برای حمایت از نخبگان به تمام قوا از 
گذار شـــده اســـت. در عین حال، نظام ظرفیت  جمله قوه قضائیه وا
ایجاد ســـاختارهای جدید و بروکراتیک را ندارد و باید ســـازوکارهای 
موجود تقویت شـــوند. در این راســـتا، قوه قضائیه می تواند از ظرفیت 
مدعی العموم برای مطالبه گری از دستگاه های مسئول در حمایت از 
نخبگان استفاده کند و آنان را نسبت به وظایفشان پاسخگو سازد. 
همچنین انتظار می رود خود قوه قضائیه الگویی باشد که از ظرفیت 
نخبگان به بهترین شـــکل بهره  گیرد. این نخبگان، به ویژه با تســـلط 
بر علوم جدید و توانایی حل مسئله، می توانند در موضوعاتی مانند 
هوش مصنوعی و تحلیل داده ها، فرآیندهای قضایی را تسهیل کنند.
کز پژوهشـــی جدیـــد، می توان گروه های  پیشـــنهاد: به جای ایجاد مرا
ی چابک و مســـئله محور را زیر نظر پژوهشـــکده های  اندیشـــکده ور
موجود قوه قضائیه تشکیل داد و از نخبگان دانشگاهی و عملیاتی 

برای حل مشکات خاص و اولویت دار بهره برد.

تدوین نظام مسائل قضایی و استفاده از  ظرفیت نخبگان در شناسایی گلوگاه ها2
یکی از چالش های کلیدی، محدود شدن افق نگاه مدیران به دلیل 
مشغله های فراوان است. این امر گاه باعث می شود که مسائل مهم 

و بحران زا از دید مدیران پنهان بماند.
پیشـــنهاد: می تـــوان از نخبـــگان حقوقـــی، اجتماعـــی و قضایی برای 
شناســـایی این مشـــکات اســـتفاده کرد و با تدوین یک نظام مسائل 
کان قضایی، برنامه ریزی دقیقی برای حل آنها ترتیب داد. همچنین 
این نظام مسائل می تواند به عنوان مبنایی برای اولویت بندی در نظارت 

مدعی العموم و مطالبه گری از سایر دستگاه ها به کار گرفته شود.

ارتقای سامانه ثنا  با بهره گیری از هوش مصنوعی3
ســـامانه ثنـــا گامی مؤثر در جهت دیجیتالی کـــردن قوه قضائیه بوده 
اســـت. با این حال، برای بهبود کارایی و شـــفافیت بیشـــتر نیازمند 

ارتقاء و تکمیل آن هستیم.
، اطاعات مربوط به مراحل رســـیدگی  مشـــکل فعلی  در حال حاضر
و مدیریت پرونده ها در این سامانه ثبت می شود، اما برخی کاربران 
شعب به دلیل عدم دقت یا حوصله، تمام داده ها را وارد نمی کنند. این 
امر باعث ناقص ماندن اطاعات و کاهش اثربخشی سامانه می شود.
ی ورود  پیشـــنهاد: بهره گیـــری از هـــوش مصنوعـــی برای خودکارســـاز
داده ها و تکمیل اطاعات ناقص می تواند این مشکل را حل کند. 
ی و مستندات  مثلاً هوش مصنوعی می تواند بر اساس الگوهای کار
موجود، به صورت خودکار اطاعات پرونده ها را تکمیل یا نقص ها را 
به مسئول مربوطه اعام کند. عاوه بر این، یکی از مشکات جدی، 
صدور آراء متفاوت در پرونده های مشابه است. این موضوع باعث 

کاهش اعتماد عمومی و تصور نبود عدالت می شود.
یتم هـــای هـــوش مصنوعـــی کـــه بـــا تحلیل  پیشـــنهاد: توســـعه الگور
پرونده های مشابه و ارائه توصیه های حقوقی استاندارد، به قضات 
کمک کند تا از صدور آراء متناقض جلوگیری شود. این ابزار می تواند 

مکمل قضاوت انسانی باشد، نه جایگزین آن.
ی از  در نهایـــت، بایـــد به موضوع اطاله دادرســـی اشـــاره کنم. بســـیار
یادی می برد. ، زمان ز پرونده ها به دلیل پیچیدگی ها یا انباشت کار
پیشـــنهاد: اســـتفاده از تجربه کشورهای موفق مانند انگلیس، کانادا 
و قبرس در تسهیل توافق طرفین. به این صورت که بعد از جلسات 
دادگاه، بـــه وکای دو طـــرف فرصتی داده شـــود تا خارج از دادگاه به 
توافق برســـند و متن رأی مشـــترک را برای تأیید به قاضی ارائه دهند. 
این روش نه تنها ســـرعت دادرســـی را افزایـــش می دهد، بلکه باعث 

افزایش رضایت طرفین نیز خواهد شد.

تحول در قوانین  و هماهنگی با شرایط روز4
در حوزه قوانین، همان طور که مستحضرید، تصویب و اصاح قوانین 
بر عهده مجلس شورای اسامی است و قوه قضائیه می تواند صرفاً 
پیشنهاداتی را ارائه دهد. اما این پیشنهادات زمانی مؤثر خواهند بود 

که بر اساس شناخت دقیق از مسائل و اولویت ها باشند.
ی  پیشـــنهاد: تشکیل نظام مسائل حقوقی و قضایی کشور با همکار
نخبگان، برای شناسایی مشکات و خلأهای قانونی. پس از تدوین 
این نظام، می توان پیشـــنهادات مشـــخصی برای اصاح یا تصویب 

قوانین جدید به مجلس ارائه داد.
یکـــی از چالش هـــای جـــدی، عقب ماندگـــی قوانیـــن مـــا در حـــوزه 
ک چین، NFTها،  ی هـــای نوین اســـت: حوزه هایی ماننـــد با فناور
رمزارزها، وب ۳ و اینترنت اشـــیاء به ســـرعت در حال رشـــد هستند؛ 
امـــا قوانین فعلی ما نه تنها پاســـخگوی مســـائل حقوقی این حوزه ها 
گاهی قضات و وکا نیز در این زمینه ها کافی  نیســـت، بلکه حتی آ
گر همین امروز هم برای تدوین قوانین اقدام کنیم، ممکن  نیست. ا

است دو سال دیگر همچنان از تحولات عقب باشیم.
پیشـــنهاد: آغاز فوری کارگروه های تخصصـــی در این حوزه ها و تعریف 
دوره های آموزشی برای قضات، وکا و کارشناسان قضایی، تا در مواجهه 
با پرونده های جدید مرتبط با این فناوری ها، دانش کافی و دیدگاهی به روز 
داشته باشند. قضات، به عنوان تصمیم گیرندگان نهایی در اختافات، 

باید یک سر و گردن از دیگران در دانش این حوزه ها بالاتر باشند.

مبارزه با فساد  و تقویت اعتماد عمومی5
فســـاد قضایـــی، هرچنـــد اندک، آســـیب بزرگـــی به اعتمـــاد عمومی 
می زند. در این زمینه اقدامات مؤثری انجام شده؛ اما باید گام های 

بیشتری برداشته شود.
پیشـــنهاد: تشکیل سامانه گزارش دهی محرمانه برای ثبت تخلفات 
احتمالی، که مردم و کارکنان دســـتگاه قضا بتوانند بدون نگرانی از 
عواقب، گزارش های خود را ارائه دهند. همچنین ایجاد کمیته های 
نظارتی چابک با مشـــارکت نخبگان حقوقی و دانشـــگاهی می تواند 

به تقویت نظارت کمک کند.
یخی  جناب آقای اژه ای، نظام قضایی کشـــور در تقاطع فرصتی تار
ی های نوین،  قـــرار دارد. بـــا بهره گیـــری از ظرفیـــت نخبـــگان و فناور
می تـــوان نه تنها مشـــکات موجود را حل کرد، بلکـــه الگویی کارآمد 
برای سایر دستگاه ها ارائه داد. ما، به عنوان نخبگان این مرز و بوم، 
یم که در این مسیر همراه قوه قضائیه باشیم و برای تحقق  آمادگی دار

عدالت و شفافیت تاش کنیم.
والسام علیکم و رحمة الله و برکاته.

)به دلیل کمبود زمان، بخشی از این متن در دیدار نخبگان قرائت 
شد(.

برخی دستگاه ها در استفاده از سامانه های هوش مصنوعی مقاومت می کنند 

سام علیکم و رحمت الله و برکاته 
ایام شهادت حضرت صدیقه )س( را خدمت امام عصر و همه شیعیان 
جهان تسلیت عرض می کنم. باتوجه به اینکه درحال حاضر کاربست 
یتم های فراکاوشی هوش مصنوعی در موضوعات مختلف همچون  الگور
کشاورزی و منابع طبیعی گسترش پیدا کرده است لذا در این فرصت کوتاه 
به تبیین چند نکته پیرامون کاربرد فناوری های نوین از قبیل هوش مصنوعی 
... می پردازم. همان طور که مستحضرید برخی از دستگاه های  ، متاورس و
اجرایی در برابر سامانه ها و خروجی هایی از دل الگوریتم های فراکاوشی هوش 
مصنوعی مستخرج شده و برای حل مسائل مختلف کشور با هزینه بسیار 
کم و بهره وری بسیار بالا طراحی می شوند، مقاومت می کنند؛ لذا دستگاه 
محترم قضا در این حوزه می تواند از جنبه نظارت بر عملکرد دستگاه های 

مختلف اجرایی بسیار به پیشبرد این اهداف کمک کند. همان طور که 
مقام معظم رهبری بارها بر پیگیری و تبیین و کارکرد هوش مصنوعی در 
کید کرده اند لذا انتظار می رود دستگاه ها و  موضوعات مختلف کشور اشاره و تأ
ارگان های مختلف کشور به منظور بسترسازی و کمک به پیشبرد این اهداف، 
عزم جدی داشته باشند. در اینجا می خواهم از شخص رئیس محترم قوه 
قضائیه و همچنین جناب آقای دکتر فاضلی، رئیس محترم دادگستری استان 
البرز به منظور حمایت از سامانه هوشمند ماهواره ای رصد اراضی زراعی و 
باغی، که برای اولین بار در کشور در اردیبهشت سال ۱۴۰۰ در استان البرز و با 
مدیریت ریاست وقت سازمان جهاد کشاورزی استان البرز و رئیس محترم 
دادگستری استان البرز  به بهره برداری رسید تشکر کنم و همچنین از ریاست 
محترم دستگاه قضا خواهش می کنم سامانه های اینچنینی را همچون گذشته 
مورد حمایت قرار دهند تا ان شاءالله خروجی این سامانه ها به پیشبرد اهداف 
مختلف کشور کمک شایانی کند. در انتها از فرصتی که به حقیر به منظور 

ارائه نکاتی داده شد، بی نهایت سپاسگزارم.

تأمین امنیت کادر درمان امروز به موضوع حیاتی تبدیل شده است

یا من اســـمه دوا و ذکره شفا
بسم الله الرحمن الرحیم

عرض سام و ارادت و احترام دارم حضور حجت الاسام والمسلمین، 
 ، جناب آقای دکتر اژه ای، مسئولان محترم و سایر حضار گران قدر
اینجانب سیدسجاد موسوی زاد، دانشجوی رشته پزشکی دانشگاه 
علـــوم پزشـــکی تهران، به عنوان عضو کوچکی از جامعه ســـامت 
در حضور شـــما قرار دارم. حرفه ای که از دیرباز به عنوان حرفه ای 
مقدس در قلوب و اذهان مردم ایران جای داشـــته اســـت. جناب 
دکتر اژه ای، هیچ کس از شما بیشتر باخبر نیست از حوادث تلخی 
که این روز ها گریبان گیر کادر سامت کشور شده است. از سختی 
، فشار بالا و کیفیت پایین معیشتی گرفته تا کم لطفی رسانه ها  کار
و به دنبال آن آزار برخی افراد شرور درحق این جامعه. قطعاً اخبار 
مرتبط با اســـتاد بزرگوار ما دکتر مســـعود داوودی متخصص قلب و 
ک، مظلومانه از  عروق را شنیده اید که چگونه طی فاجعه ای هولنا
میان ما پر کشید و رفت و چندین اخبار دیگر که مجال پرداختن به 
آن نیست. آن هم درمورد جامعه ای که علی رغم کمبود های فراوان، 
همواره در تکاپو بوده تا شاخص های سامت و بهداشت کشور و 
دستاورد های پزشکی در خاورمیانه و جهان بدرخشد و بی توقف 
ی به مردم بوده اســـت. نمونه  عینی آن ۲ ســـال  درحال خدمت گزار
درگیری با کرونا که با شجاعت در خط مقدم آن جنگیدند؛ اما به 
کنون فضا به گونه ای شده که به آسانی  همین زودی فراموش شد؛ اما ا
بـــه خـــود اجـــازه می دهنـــد تا علیه این قشـــر قیام کننـــد و با افتخار 
درمورد آســـیبی که وارد کرده اند، صحبت کنند. این موضوع قطعاً 
بی تأثیر از فعالیت منفی رسانه های جمعی و همچنین طب های 
یب  مکملـــی کـــه پا را فراتر از چهارچوب خود گذاشـــته و قصد تخر
ن را دارند، نیست. متأسفانه، در طی مدت اخیر شاهد  طب مدر
حوادث تأسف بار و غیرقابل قبولی بوده ایم که عاوه بر خدشه دار 
، امنیت جانی و حرفه ای  کردن حرمت خدمت گزاران سامت کشور
پزشکان و سایر اعضای کادر درمان را به مخاطره انداخته است؛ 
از این رو از شما مواردی را به عنوان راهکار در جهت اصاح این 

وضعیت نابسامان تقاضامندیم. 
 اولاً، تأمیـــن امنیـــت کادر درمـــان در محل هـــای خدمت از جمله 

بیمارستان ها، پایگاه های سامت روستایی و مناطق محروم یک 
ضرورت حیاتی است. پزشکان، پرستاران و سایر کادر درمان نباید 
یف کشـــور دغدغه  امنیت  در هنگام خدمت رســـانی به مردم شـــر
جانی خود را داشـــته باشـــند. انتظار می رود ســـازوکار های مؤثرتری 
)از جمله نیرو های آموزش دیده و مجهز حراســـتی و انتظامی( در 

راســـتای حفاظت از این عزیزان تدوین و اجرایی شـــود. 
ی عمومی درجهت  یکـــرد رســـانه ها و فرهنگ ســـاز ثانیـــاً، تغییـــر رو
کنی و بی حرمتی  ی اســـت. نفرت پرا حمایت از کادر درمان ضرور
به این قشـــر توســـط رسانه ها و طرفداران طب های مکمل نه تنها به 
انسجام اجتماعی آسیب می زند، بلکه اعتماد عمومی به سیستم 
یم که قـــوه قضائیه با  ســـامت را نیـــز تضعیـــف می کنـــد. تقاضا دار
کنـــی برخـــورد جدی داشـــته و زمینه ســـاز بازتاب  عوامـــل نفرت پرا
تصویـــری مثبـــت و واقع بینانه از خدمات کادر درمان و همچنین 

ی مطلوب توسط رسانه باشد.  فرهنگســـاز
بینـــی قوانیـــن مرتبط با دفاع شـــخصی کادر درمان باید در  ثالثـــاً، باز
اولویت قرار گیرد. پزشکان و پرستاران باید امکان محافظت قانونی 
و مناســـب از خود را داشـــته باشـــند، به ویژه در مواجهه با خشونت 
در محیط های درمانی. فراهم کردن ابزار های دفاعی با مجوز نظام 
پزشـــکی می تواند در پیشـــگیری از آسیب و کاهش خشونت نقش 

بسزایی ایفا کند. 
رابعاً، لازم است عاوه بر درنظرگرفتن اشد مجازات برای افراد خاطی 
در این زمینه، قوانین کیفری شفاف و سختگیرانه تری برای برخورد 
ی  با تنش آفرینی و پرخاشگری علیه کادر درمان در محیط های کار
تدوین شود. چنین قوانینی نه تنها از این عزیزان حمایت خواهد کرد 
بلکه به حفظ نظم و آرامش در محیط های درمانی کمک می کند. 
خامســـاً، ســـامت روان کادر درمـــان نیز باید مـــورد توجه جدی قرار 
گیـــرد. ایـــن قشـــر از همان زمان دانشـــجویی تـــا در محل خدمت، 
گون جســـمانی و روانی بوده اســـت.  همـــواره تحـــت تنش های گونا
تســـهیل ارائه خدمات مشـــاوره و روان شناســـی، غربالگری مستمر 
و بهبود شـــرایط معیشـــتی از جمله راهکار هایی است که می تواند 
به کاهش آســـیب های روحی و روانی در این قشـــر و پیشـــگیری از 
گوار کمک کند. در پایان از جنابعالی و تمامی مسئولان  حوادث نا
یم که با حساســـیت و جدیـــت به این  قضائـــی محتـــرم تقاضـــا دار
مسائل ورود کنند و در کنار کادر درمان امنیت، آرامش و سامت 

جامعه را تضمین کنند. 

دانشجویدکتریسیاستگذاریفرهنگیدانشگاهامامصادق)ع(:

تداوم جلسه با رئیس دستگاه قضا باعث نتیجه بخش بودن آن خواهد شد
یمی دردشـــتی،  کر فاطمـــه 
ی  کتـــر د ی  نشـــجو ا د
فرهنگـــی  ی  سیاســـتگذار
ع( در  دانشگاه امام صادق)
گفت وگو با »فرهیختگان« با 
بیان اینکه در این نشســـت 
بیـــر  ا تد تبییـــن  ر  ســـتا ا خو
ی شـــدم، گفت: »در  دســـتگاه قضا در حوزه حکمرانی فضای مجاز
این نشســـت از رئیس دســـتگاه قضا این ســـؤال را پرسیدم که تدبیر 
ی چیست؟ این سؤال  قوه قضائیه در حوزه حکمرانی فضای مجاز
کیـــد مقام معظم رهبری بـــر حکمرانـــی قانونمند فضای  را نیـــز بـــا تأ
ی و مدل های بومی که مبتنی بر سبک زندگی اسامی- ایرانی  مجاز
در پژوهش های این حوزه ارائه شده، مطرح کردم.«او ادامه داد: »در 
این نشســـت اعام کردم که در پژوهش ها مدل های حکمرانی این 
حـــوزه در کشـــور های مختلـــف مورد بررســـی قرار گرفتـــه، مضامین 
ی شده و با  اســـتخراج شـــده و براســـاس جامعه اسامی بومی ســـاز
توجـــه بـــه یافته های همین پژوهش ها نیز این موضوع را از رئیس قوه 
قضائیـــه مطالبـــه کـــردم که با توجه به نقش مهـــم قوه قضائیه در این 
عرصه ازجمله مواجهه با جرایم سایبری چه تدبیری اندیشیده شده 

است؟«

ع(  ی فرهنگی دانشگاه امام صادق) دانشجوی دکتری سیاستگذار
درباره اهمیت برگزاری این نشست گفت: »نشست با مسئولان جهت 
بیان مطالبات و دغدغه ها و ایده ها غنیمت اســـت اما مدت زمان 
اندکـــی کـــه برای بیان نقطـــه نظرات لحاظ می شـــود، باعث خواهد 
شـــد تا صحبت ها در حد طرح مســـئله و ایده باقی بماند، در حالی 
که بر اساس صحبت های خود رئیس قوه قضائیه، فرق جلسات با 
نخبگان ارائه راهکار عاوه بر بیان مسائل و دغدغه هاست. با این 
حال متأسفانه فرصتی پیش نیامد تا به تفصیل مدل های حکمرانی 
ی، الگوی مطلوب آن و همچنین مسائل حوزه زنان که  فضای مجاز

مرتبط با قوه قضائیه است، ارائه شود.«
کریمی دردشـــتی بـــا بیان اینکه طبیعتاً زمانـــی ایده ها و دیدگاه های 
مطرح شـــده بـــه نتایـــج مطلوب می رســـد کـــه این نوع نشســـت ها به 
صورت مســـتمر برگزار شـــود و در کنار آن، پیگیری های لازم جهت 
تحقق ایده ها صورت گیرد، خاطر نشـــان کرد: »یکی دیگر از نکات 
حائز اهمیت در نشســـت نخبگان با مســـئولان، پیگیری مطالبات 
مقام معظم رهبـــری از دســـتگاه های مرتبط اســـت کـــه در دیدگاه ها 
و نقطه نظـــرات نخبـــگان دیده می شـــود. به گونه ای کـــه مطالبه گری 
از مســـئولان جهـــت تبییـــن اقدامات صورت گرفتـــه و ایجاد تغییر و 
تحـــولات در برخـــی از حوزه هـــا می توانـــد با ایده هایی نوین از ســـوی 

نخبگان اثربخش تر شود.« 

عضوهیئتعلمیدانشگاهشهیدبهشتی:

اژه ای خواستار برگزاری جلسات تخصصی با نخبگان شد
علیرضـــا ســـبوحی، عضـــو 
ه  نشـــگا ا د هیئت علمـــی 
شهید بهشتی نیز درباره این 
جلســـه بـــه »فرهیختگان« با 
ی  بیـــان اینکه فلســـفه برگزار
ایـــن جلســـه را بایـــد مثبـــت 
یابی کرد، گفت: »با توجه  ارز
به اینکه معمولاً این جلســـات چالشـــی اســـت، همین که رئیس قوه 
قضائیه این چالش را می پذیرد و به جمع نخبگان می آید از اهمیت 
بالایی برخوردار اســـت؛ دلیل این مســـئله هم آن اســـت که نخبگان 
انتظارات بالایی داشت و آرمان گرایانه نگاه می کنند و اطاعات شان 
در حوزه تخصصی شان بالا است و همین مسئله باعث می شود تا 
احتمال چالشـــی بودن این جلســـات هم وجود داشـــته باشـــد.«  او 
تصریح کرد: »موضوع مهم این جلسه آن بود که هرچند تنوع بالایی 
از رشـــته ها را شـــاهد بودیم اما نکات خوبی در آن مطرح شـــد. حتی 
ی از نظرات را تأیید و حتی اعام  خود رئیس قوه قضائیه هم بسیار
کرد این مسائل جزء مشکات روز این دستگاه هم به شمار می رود، 
تا جایی که حتی ۳ درخواســـت نیز از نخبگان برای حل چالش ها 
گر به صورت مستمر دنبال  داشت. تصور می کنم این فضا و تعامل ا
شده و عمیق تر باشد می تواند هم به نخبگان برای شناخت وضعیت 
یافت ایده و راهکار های حل چالش ها  اجرایی کشور و هم برای در

کمک کند.« 
عضو هیئت علمی دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی با بیـــان اینکه عمده 
محتوای ارائه شده از سوی نخبگان در این جلسه مربوط به مسائل 
ی که از مجموع  خود دســـتگاه قضا بوده اســـت، ادامه داد: »به طور
7 نفری که به مشکات این دستگاه پرداختند ۴ نفر از آن ها یعنی 
بیـــش از نصـــف آن هـــا به مســـئله هوش مصنوعی اعـــم از چالش ها 
و فرصت هایـــی کـــه ایـــن حـــوزه دارد، اشـــاره کرده انـــد. همچنیـــن 
پیشـــنهادهایی هـــم بـــرای ارتباط بین نخبگان و دســـتگاه قضا هم 

تی مانند اطاله دادرسی،  مطرح شد.«  سبوحی گفت: »ما امروز مشکا
ی مختلـــف و نارضایتی در حوزه رســـیدگی به مســـائل  قیمت گـــذار
مردم را نســـبت به دســـتگاه قضا شاهدیم که می توان از طریق هوش 
مصنوعـــی آن هـــا را کاهش دهیم و البته پرداخت به این موضوع نیز 

در این دیدار مطرح شده بود.« 
ی اظهـــار داشـــت: »درمجمـــوع در ایـــن جلســـه از نـــوع نـــگاه و  و
روشنفکری رئیس دستگاه قضا لذت بردیم و او نیز عنوان کرد که 
با یک جلســـه و آن هم به این شـــکل که هر فرد در ۴ دقیقه نظرات 
خـــودش را مطـــرح کنـــد، کفایت نمی کند؛ از ایـــن رو طبیعتاً تداوم 
این جلســـات می تواند اثربخشی بیشتری داشته باشد. قطعاً برای 
حفـــظ ارتبـــاط نیازمند تداوم چنین جلســـاتی هســـتیم. همچنین 
نیازمند اســـتفاده از مشـــاوران جوان هم در کنار رئیس قضا و دیگر 
معاونان ایـــم کـــه البتـــه این مســـئله در دیگـــر دســـتگاه ها هم قابل 
ی کنیم کـــه جوانان خوش فکر  ی اســـت. یعنـــی باید کار پیاده ســـاز

در دســـتگاه ها حضور پیدا کنند.« 
عضـــو هیأت علمی دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی ادامـــه داد: »هرچند 
شـــاید این جوانان بعضاً نظرات خام و نادقیقی داشـــته باشـــند اما 
یـــج بحـــث حکمرانـــی را فرا می گیرند و بـــه همین دلیل حضور  به تدر
آن ها در کسوت مشاور در کنار مسئولان اهمیت بالایی دارد. موضوع 
مهم دیگری که باید به آن اشـــاره کنم نیز درخواســـت خود رئیس قوه 
ی جلسات تخصصی با تعیین موضوع قبلی  قضائیه مبنی بر برگزار
با نخبگان است.« سبوحی با بیان اینکه در این جلسه ضابطه مند 
ی، حدود کف و ســـقف  کـــردن و تدویـــن آیین نامه های قیمت گذار
ی را به عنـــوان یکی از مطالبات تخصصی از رئیس قوه  قیمت گـــذار
ی کارشناسان رسمی  قضائیه مطرح کرد، افزود: »کاهش زمان کارآموز
قوه، امکان ارتباط بیشـــتر بین نخبگان و دســـتگاه قضا به صورت 
، تســـریع در جذب نخبگان در دســـتگاه قضا و  تخصصی و اثرگذار
تسهیل ورود نخبگان به حوزه کارشناسی قوه هم از دیگر مطالباتی 

بود که در این جلسه از سوی بنده مطرح شد.« 

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

محمد انصاری
عضو هیئت علمی دانشگاه تهران و برگزیده بنیاد ملی نخبگان

فائزه آخوندی
دانشجوی دکتری دانشگاه خوارزمی

علیرضا چلابیان 
دانشجوی ارشد جزا و جرم شناسی دانشگاه علوم قضایی

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

آگهی مزایده عمومی
 دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد رفســـنجان در نظـــر دارد خودروهـــای غیرقابل 
گهی مزایده عمومی به شرح زیر به فروش برساند. استفاده خود را از طریق آ

         پژو GLX ۴۰5  تصادفی مدل ۱۳87 دوگانه سوز کارخانه رنگ نقره ای
         پژو SLX  مدل ۱۳9۴ رنگ سفید 

         وانت نیسان زامیاد غیرقابل استفاده مدل ۱۳67 رنگ سفید
         پژو TUF ۴۰5 مدل ۱۳89  رنگ نوک مدادی 

        وانت دوکابین مزدا ۲۰۰۰ مدل ۱۳85 رنگ نقره ای 
        وانت دوکابین مزدا ۲۰۰۰ مدل ۱۳87 رنگ نقره ای 

مبلغ شـــرکت در مزایده 5 درصد مبلغ پایه قیمت خودرو و واریز به حســـاب 
شماره ۰۱۰۴۱6۴۱۰8۰۰5 با شناسه ۱۰8 نزد بانک ملی می باشد.

گهی به مدت ۱۰ روز کاری می باشد. یخ درج آ مهلت تسلیم اسناد مزایده از تار
دانشگاه در رد یا قبول کلیه پیشنهادها اختیار کامل دارد.

گهی در روزنامه محلی و سراسری بر عهده برنده مزایده می باشد. هزینه چاپ آ
ی از ســـاعت 8   گهی به مدت ۱۰ روز کار یـــخ درج آ بازدیـــد از خودروهـــا از تار
صبح لغایت ۱۴ عصر به آدرس رفسنجان- بلوار ولایت- دانشگاه آزاد اسامی 

ی امکان پذیر است. به صورت حضور
 جهـــت کســـب اطاعـــات بیشـــتر  بـــا شـــماره تمـــاس ۳۴۳566۰8-۰۳۴ و 

۰9۱۳۲9۳۰۱۲۱ و ۰9۱۳۲9۳۴88۲ تماس حاصل نمایید.
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رفسنجان

گهی فقدان مدرک تحصیلی )المثنی/ مفقودی( متن آ

مـــدرک گواهـــی موقـــت فارغ التحصیلـــی اینجانـــب مینـــو لفافچـــی  فرزنـــد 

محمدرضـــا بـــه شـــماره شناســـنامه  کدملـــی  ۱7۳۳/۱۳79۳9۲8۲9 صـــادره 

ی   صـــادره از واحـــد  از تبریـــز در مقطـــع  دکتـــری تخصصـــی  رشـــته  معمار

یـــخ  ۱۳99/۰7/۲7  دانشـــگاهی تهـــران مرکـــزی بـــا شـــماره 98۴۳5755 و تار

ـــده اســـت، از یابنـــده تقاضـــا می گـــردد اصـــل مـــدرک را بـــه  ــود گردی مفقـ

دانشـــگاه آزاد اســـامی واحد تهران مرکزی به نشـــانی: تهران انتهای اتوبان 

ارتـــش ســـوهانک میـــدان شـــهید ســـوهانی مجتمـــع دانشـــگاهی ولایـــت 

دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد تهـــران مرکـــزی- کدپســـتی ۱9558۴788۱ 

ارســـال نمایـــد.

مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانـــب بهـــروز زارعـــی میانکلـــی فرزنـــد قهرمـــان 

بـــه شـــماره شناســـنامه ۴6۰ صـــادره از ســـرپل ذهـــاب در مقطـــع کارشناســـی 

ارشـــد رشـــته بـــرق سیســـتم های قـــدرت صـــادره از واحـــد دانشـــگاهی آزاد 

کرمانشـــاه بـــه شـــماره ۳8۳9985/ف مفقـــود گردیـــده اســـت و فاقـــد اعتبـــار 

می باشـــد. از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل  مـــدرک را بـــه  دانشـــگاه آزاد 

اســـامی  واحـــد کرمانشـــاه  بـــه نشـــانی انتهـــای  شـــهرک متخصصیـــن 

ارســـال نمایـــد.

ــه  ــار  بـ ــرا خورشـــیدی  فرزنـــد  غفـ مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانـــب  زهـ

شـــماره شناســـنامه   ۴868  صادره از تهران   در مقطع  کارشناســـی  رشـــته  

علـــوم اجتماعـــی مـــردم شناســـی  صـــادره  از واحـــد دانشـــگاهی گرمســـار بـــا 

شـــماره  )۲۴۲5۲( – ۳۰۳87  مفقود گردیده اســـت و فاقد اعتبار می باشـــد.

از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک را بـــه دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد  

قزویـــن  بـــه نشـــانی قزویـــن میـــدان جانبـــازان بلـــوار نخبـــگان دانشـــگاه آزاد 

ی طبقـــه ســـوم واحـــد  ی و شهرســـاز اســـامی قزویـــن ســـاختمان معمـــار

آمـــوزش ارســـال نمایـــد.

    

یـــده شـــمخانی فرزنـــد صالـــح بـــه  مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلـــی فر

شناســـنامه ۱9۱7 صـــادره از اهـــواز در مقطـــع کاردانـــی رشـــته تحصیلـــی 

ادبیـــات فارســـی  صـــادره از واحـــد دانشـــگاهی اهـــواز بـــه شـــماره 

7۴۱۰675۰۱ مـــورخ ۱۳75/۱۱/۰۳  مفقـــود گردیـــده اســـت و فاقـــد اعتبـــار 

می باشـــد.

از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک را بـــه دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد 

( خیابـــان کارگـــر جنوبـــی  اهـــواز بـــه نشـــانی اهـــواز فلکـــه کارگـــر )فرهنگشـــهر

کدپســـتی 68875-6۱۳۴9 و صندوق پســـتی ۱9۱5 ارســـال نماید.
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